
یکی از بازی های مهم هفته سوم رقابت های لیگ برتر را دو تیم پرسپولیس و ذوب آهن 

عصر امروز در ورزشگاه آزادی برگزار خواهند کرد. دو تیمی که شرایط تقریبا متفاوتی 

با فصل پیش دارند، از این جهت که سرخپوشان تقریبا 95 درصد ترکیب فصل پیش 

خود را حفظ کرده اند، اما ذوب آهن به طور کل کادرفنی فصل قبلش و 30 تا 40 درصد 

نفراتش را تغییر داده است. مهم تر از آن سبزپوشان اصفهانی به طور کل نسبت به 

فصل قبل تغییر تاکتیک داده و از شیوه تیم تدافعی و بازی مستقیم مهدی تارتار به 

بازی مالکانه که سبک مورد علاقه محمد ربیعی است روی آورده اند. 

تغیییر در لیست پرسپولیس 
سرخپوشان پایتخت به احتمال خیلی زیاد بدون تغییر در ترکیب اصلی خود نسبت 

به دو بازی قبل به میدان خواهند رفت. از این جهت که یحیی می خواهد تیمش تا 

قبل از آغاز لیگ قهرمانان که اواخر شـــهریورماه جاری خواهد بود به هماهنگی و 

انسجام لازم برسد. اما لیست 18 نفره سرخپوشان نسبت به دو هفته قبل یک تغییر 

خواهد داشت و آن هم حضور یاسین سلمانی در لیست به جای مهدی عبدی است. 

ســـلمانی قرار است در پست های پشت مهاجم و وینگر چپ و راست به بازی گرفته 

شود و میلاد سورگی هم به جای مهدی عبدی در پست مهاجم نوک مدنظر یحیی 

گل محمدی برای جانشینی شهاب زاهدی خواهد بود. 

غایبان بازی پرسپولیس و ذوب آهن
امید عالیشاه که در روز قبل از بازی پرسپولیس و تراکتور از لیست سفر به تبریز خط 

خورد در این هفته نیز به طور نصف و نیمه در تمرینات تیمش شرکت کرد. با توجه به 

همین مساله شانس بسیار کمی برای حضور در لیست سرخپوشان برای بازی امروز 

دارد. در آنسو نیز کمال کامیابی نیا با وجود اینکه در یکی دو روز گذشته به تمرینات 

گروهی ذوب آهن برگشـــته بود، محمد ربیعی در موردش ریسک نکرد و قرار شد از 

هفته چهارم لیگ برای ذوب آهن به میدان رود. همچنین مجید علیاری هم بعد از 

سپری کردن دوران مصدومیت )پارگی رباط صلیبی( تقریبا 10 روزی می شود که در 

کنار سبزپوشان اصفهانی تمرین می کند. با این حال ربیعی او را هم به مانند کمال 

از لیست بازی با پرسپولیس خارج کرد. 

وضعیت مالی ذوبی ها بهتر از سرخپوشان
بازیکنان پرســـپولیس بعد از دو هفته از شروع لیگ هنوز دریافتی ای از قرارداد این 

فصل خود نداشته اند، درحالی که پاداش قهرمانی خود در لیگ و جام حذفی را هم 

بابت فصل قبل از باشگاه شان طلبکارند. به نظر می آید باشگاه پرسپولیس تا زمانی 

که حداقل اسپانســـرش را برای این فصل مشخص نکرده نمی تواند پرداختی ای به 

اعضای تیمش داشته باشد. البته رضا درویش عصر دیروز پاداش ویژه به خاطر برد 

با ارزش سرخپوشان مقابل تراکتور در تبریز، به حساب اعضای تیمش واریز کرد. در 

سوی مقابل نیز باشگاه ذوب آهن تا اینجای کار 10 درصد از قرارداد اعضای تیمش 

را به حساب آنها واریز کرده است. ضمن اینکه سبزپوشان اگر امروز موفق به شکست 

پرسپولیس شوند پاداش ویژه دریافت خواهند کرد. 

حمایت یحییی از شهاب
همان طور که پیش از این اطلاع داده بودیم شهاب زاهدی چندان مهاجم ششدانگی 

در نوک خط حمله پرسپولیس در تمرینات و بازی های پیش از آغاز فصل سرخپوشان 

نشـــان نداده بود و این مســـاله نیز در دو بازی ابتدایی پرســـپولیس در فصل جدید 

رقابت های لیگ برتر تا حدودی ادامه داشـــت. البته یحیی گل محمدی از دوندگی و 

تلاش این بازیکن رضایت دارد اما در تلاش اســـت تا از این بازیکن یک مهاجم گلزن 

بسازد. در همین راستا مدام در تمرینات از نظر فنی و روحی روانی روی این بازیکن کار 

می کند. زاهدی هنوز نتوانسته در فصل جاری گلزنی کند و از شانس خوب یا بدش فعلا 

بازی های داخلی پرسپولیس بدون تماشاگر است و آن فشاری را که باید روی دوش او در 

زمین مسابقه وجود ندارد، اما در فضای مجازی طرفداران پرسپولیس از عملکرد شهاب 

رضایت زیادی نداشته و اعتقاد دارند که تیم شان نیاز به مهاجم ششدانگ خارجی دارد. 

تاکید روی مشکلات مالی
پرسپولیس برای خرید مهاجم خارجی ششدانگ و با کیفیت غیر از اینکه با مشکل مالی 

مواجه اســـت، از نظر تراز مالی هم مشکل دارد. موردی که قبلا به آن اشاره داشتیم و 

یحیی هم در نشست خبری روز گذشته خود به آن تاکید داشت. پرسپولیس در شرایط 

فعلی سقف بودجه اش پر است و حتی برای جذب یاسین سلمانی مجبور شد که مهدی 

عبدی را به تراکتور قرض دهد تا بتواند نام این بازیکن را به لیست تیمش اضافه کند. اما 

شرایط مهاجم خارجی فرق دارد. باشگاه پرسپولیس اگر بخواهد مهاجمی حتی با قیمت 

500، 600 هزار دلاری هم به خدمت بگیرد باید به همین اندازه هم بازیکن از لیستش 

کنار بگذارد. در این میان قرارداد نفراتی چون وحدت حنانوف، سینا اسدبیگی، فرشاد 

فرجی آنقدری نیست که حتی قرض دادن همزمان دو نفر از آنها تراز مالی سرخپوشان 

را برای جذب مهاجم خارجی میزان کند، بلکه باید نفرات گران قیمت این تیم به فروش 

برســـند. به طور مثال گئورگی گولســـیانی که قراردادش 550 هزار دلار است باید به 

باشگاه دیگر فروخته شود. به هر حال یحیی و مسئولان باشگاه پرسپولیس در تلاشند 

تا یک هفته مانده به آغاز مرحله گروهی لیگ قهرمانان )20 شهریور( در این مورد به یک 

نتیجه مثبت برسند؛ هرچند تا 8 شهریور )پایان مهلت نقل و انتقالات( باید بازیکنی که 

قرار است از لیست پرسپولیس خارج شود مشخص شده و درباره او تصمیم گیری شود. 

پرسپولیس در آستانه توافق با ایرانسل
با در نظر گرفتن بازی های امروز، سه هفته از لیگ سپری شده اما پرسپولیس به مانند 

استقلال هنوز اسپانسرش را مشخص نکرده است. درحال حاضر دو باشگاه درحال 

مذاکره با شرکت ایرانسل هستند و مذاکرات بین آنها همچنان ادامه دارد. در این میان 

رضا درویش به هیچ عنوان زیر بار نمی رود که ایرانسل با شرایطی مشابه اسپانسر دو 

باشگاه شود و شرایطی متفاوت برای پرسپولیس را برای این شرکت در نظر گرفته است. 

اگرچه هنوز توافق نهایی بین طرفین صورت نگرفته اما جلسات اخیر آنها نتایج مثبتی 

را در پی داشته است. ضمن اینکه باشگاه پرسپولیس به خاطر حضور در لیگ قهرمانان 

آسیا و انجام بازی های بین المللی به دنبال این است تا دریافتی بیشتری از فصل قبل 

از ایرانسل داشته باشد، در حالی که این شرکت همان رقم فصل پیش که حدود 120 

میلیارد تومان پول بود را مدنظر داشت که گویا این مبلغ را کمی افزایش داده است. 

ناگفته نماند که ایرانسل تنها حامی مالی پرسپولیس در این فصل نخواهد بود، بلکه 

این باشگاه همکاری اش با بانک شهر و یکی دو شرکت دیگر را هم ادامه خواهد داد. 
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آخرین وضعیت اردوی پرسپولیس و ذوب آهن پیش از دیدار امشب

یکن و شارژ مالی قبل بازی حمایت یحیی از شهاب، غیبت 3 باز

گفتوگو

کشتی فرنگی جوانان کشورمان نیز در تداوم موفقیت کشتی آزاد 

در مســـابقات جهانی با اقتدار در اردن قهرمان شدند. شاگردان 

حمید باوفا در این مسابقات با کسب سه مدال طلا، دو نقره، یک 

برنز و کســـب 162 امتیاز با فاصله بسیار نسبت به گرجستان و 

ارمنستان جشن قهرمانی گرفتند تا توانایی کشتی فرنگی ایران را 

یک بار دیگر اثبات کنند. برای بررسی عملکرد تیم کشتی فرنگی 

جوانان در مســـابقات جهانی اردن و سایر مسائل کشتی فرنگی 

کشورمان، با جمشید خیرآبادی یکی از مربیان توانای کشتی ایران 

به صحبت پرداختیم. گفت وگوی »فرهیختگان« با مربی سابق تیم 

ملی را که سابقه سرمربیگری تیم آذربایجان را نیز در کارنامه دارد و 

درحال حاضر رئیس هیات کشتی کردستان است در ادامه بخوانید.

عملکرد ملی پوشـــان جوان کشتی فرنگی را در قهرمانی جهان 

اردن چگونه ارزیابی می کنید؟ 

ابتدا پیروزی های غرورآفرین را در کشتی آزاد و فرنگی تبریک می گویم. 

این موفقیت ها نشان دهنده کارهای زیربنایی است که به صورت تیمی 

انجام شده است. حمید باوفا نیز در تکرار قهرمانی های مختلف نشان 

داده که با وجود جوانی مربی حاذق و توانایی اســـت که می تواند به 

کشتی فرنگی خیلی کمک کند. 

با وجود قهرمانی تیم کشتی فرنگی و کسب 6 مدال در مسابقات 

جهانی، علیرضا دبیر در جلسه هم اندیشی ضمن ابراز رضایت از 

نتایج، از توقعات بیشتر برای کسب مدال طلا صحبت کرد. نظر 

شما در این خصوص چیست؟

در این جلسه حضور داشتم. واقعیت این است که کشتی ما در رده های 

مختلف خیلی رشد کرده ولی بحث گرفتن مدال جداست و بحث کسب 

مدال طلا داستان دیگری  است، برای کسب مدال طلا مربیان باید روی 

سه فاکتور مهم تمرکز کنند. قدرت ذهن یکی از این موارد است و مورد 

دیگر نیز نوع طراحی تمرینات است که باید تمهیدات ویژه اندیشیده 

شود. مورد بعدی آنالیز کشتی گیر و رقبای او است. به همین دلیل کسب 

مدال طلا خیلی سخت است. واقعیت امر این است که ما در کسب مدال 

در آزاد و فرنگی در رده های سنی خوب بوده ایم ولی مدال های طلای ما 

خوب نبوده است. مربیان باید تمرینات کسب مدال طلا را به برنامه های 

کلی اضافه کنند و درکنار آن آنالیز نیز داشته باشند. اگر این موارد اضافه 

شود قطعا کسب مدال طلا در مسابقات جهانی و آسیایی بیشتر خواهد 

شد. موضوع دیگر مشکلی است که سالیان سال با کشتی ایران همراه 

بوده و معضلی شده و آن شکست در لحظات آخر در مبارزات حساس 

است. 90 درصد آن به خاطر فرهنگی است که از کودکی به بچه های 

ما القا شده است. مربیان باید برای این موضوع راهکار داشته باشند و 

قدرت ذهن بچه ها را تقویت کنند و پرورش دهند و تمرینات خاص 30 

ثانیه های آخر را در مناطق مهندسی تشک درنظر و بازخورد بگیرند. در 

مملکت روزی نیست کار و فعالیت در کشتی انجام نشود و به همین دلیل 

روند، صعودی و رو به جلو است. موفقیت چند مرحله است و برای داشتن 

موفقیت استثنایی باید کسب مدال های طلای خود را افزایش بدهد. از 

روزی که کشتی در المپیک شرکت کرده تا امروز 11 مدال طلا کسب 

کرده است و این برای ورزش اول مملکت عالی نیست ولی خوب است. 

82.5 درصد مدال های جهانی و المپیک رشته های المپیکی را کشتی 

کســـب کرده ولی 11 مدال طلا می توانست 

بیشتر و بهتر باشد. برای همین تمرکز دبیر روی 

دو مساله قهرمانی تیم کشتی آزاد و فرنگی در 

المپیک 2028 و دیگری کسب مدال طلای 

بیشتر در مسابقات جهانی و المپیک است. 

سال ها در بالاترین سطح مربیگری کرده اید 

و تجربه مربیگری را در خارج از کشور نیز 

دارید. یکی از مشـــکلات ورزش کشـــور 

مـــا انتقال اســـتعدادها از رده پایه به رده 

بزرگسالان است. در این زمینه چه اقداماتی باید انجام بدهیم؟

جلسه ما بعد از مسابقات جهانی رده سنی جوانان با رئیس فدراسیون 

کشتی در همین زمینه بود. در این زمینه خلأ داریم و باید این را به نوعی 

پر کنیم. از نونهالان به نوجوانان، از نوجوانان به جوانان، از جوانان به 

امید و از امید به بزرگســـالان چه برنامه و راهکاری باید داشته باشیم و 

چه اردوهایی را بسترسازی کنیم. دنیای علمی امروز برای هر سوالی 

پاسخ های متعددی دارد. این سوال شما سوال بسیار مهمی است و 

کل جامعه ورزشی ما از این مساله رنج می برد و آثار تخریبی آن سالیان 

دیگر هم بر پیکره ورزش مملکت خواهد ماند. ما نمی توانیم شـــیره 

یک ورزشکار را در رده پایه بگیریم و بعد بخواهیم در بزرگسالان نتیجه 

بگیرد و این امکان پذیر نیست. این مسائل راهکار دارد و کار تخصصی 

می خواهد و متاسفانه هرکسی در ورزش مسئولیت می گیرد فقط رفع 

تکلیف می کند و مقطعی می آید و می رود. برنامه  تیم ملی 6 فدراسیون 

مختلف را می دهم و در دانشگاه علم تمرین را تدریس می کنم، اما تنها 

جایی که دیدم برنامه محور کار می کند فدراسیون کشتی است. دبیر 

فوق العاده روی این خلأها حســـاس است. این موضوع نیازمند کار 

کارشناسی، برنامه ریزی مدون و یک اتاق فکر است. 

تیم ملی بزرگســـالان می تواند در مسابقات جهانی صربستان 

مدعی سکو باشد؟

امسال با هر سال دیگری فرق می کند و سهمیه المپیک اولویت اول 

است. اگر ما رفتیم 6 سهمیه را گرفتیم و یک مدال هم نگرفتیم بزرگ ترین 

اتفاق را رقم زدیم؛ چون دیگر با خیال راحت برنامه ریزی را برای المپیک 

پاریس انجام می دهیم و خود را آماده می کنیم. حالا اگر 5 مدال کسب 

کنیم که 4 مدال آن در اوزان غیرالمپیکی باشد و تنها یک سهمیه کسب 

کنیم و پنج سهمیه دیگر را نگیریم و برای این سهمیه ها در مسابقات 

دیگر تلاش کنیم، کار سخت خواهد شد. 

با این تفاصیل به نظر شما بیشتر از کسب مدال و سکوی تیمی 

باید به دنبال سهمیه المپیک پاریس باشیم؟

دقیقا، رنگرز قهرمان بزرگ و سرمربی فهیم و خوش فکری است و 

باید ابتدا تمرکز خود را روی سهمیه بگذارد و بعد به دنبال مدال و 

سکوی تیمی باشند. این تیم فعلی بسیار پرامید و پرانگیزه است 

و مربیان بســـیار خوب، بادانش و فهمی مانند طالب نعمت پور، 

حسن حسین زاده و فرزاد ایمانعلی زاده دارد و در راس این مربیان 

نیز رنگرز اســـت و می توانـــد کار بزرگی را 

انجام بدهد. هرچند بـــا حضور قهرمانان 

روسیه کار خیلی سخت است و نباید قول 

الکی داد و باید حرفه ای عمل کرد. به این 

تیم و حمایت فدراســـیون خیلی خوشبین 

هستم و می تواند کارهای بزرگی انجام دهد 

و درنهایت ســـهمیه ها و مدال های خوبی 

بگیرد. اگر سهمیه  ها را بگیرد شک نکنید 

جزء سه تیم اصلی دنیا خواهد بود و احتمال 

دارد روی ســـکوهای اول و دوم قرار گیرد. 

موضوع نگران کننده بحث نفوذ در مســـائل داوری است و ایران 

جایگاهـــی در این زمینـــه در دنیا ندارد و دبیر تلاش می کند این 

نقیصه را برطرف کند. 

قرار است بعد از مســـابقات جهانی و در فاصله بسیار کوتاه 

تیم های کشتی آزاد و فرنگی ما با تیم اصلی در بازی های آسیایی 

شـــرکت کند. این موضوع نمی تواند در آینده دردســـرهایی 

از بابت مصدومیت برای ستاره های کشتی ما داشته باشد؟

دبیر آســـیب دیده و تخلیه شده همین تفکر بود. او در سال 2002 

قهرمان جهان شـــد و بعد به بازی های آسیایی بوسان اعزام شد و 

کتفش درآمد و مجبور به کنار گذاشـــتن ورزش قهرمانی شد. این 

امر درحال حاضر به خاطر فشار شدید کمیته ملی المپیک و وزارت 

ورزش به دبیر و فدراسیون است که مجاب به این کار شده است. از 

لحـــاظ علمی زمانی که 4.5  تا 6 درصد وزن را کم کنیم نزدیک به 

45 تا 60 روز به ریکاوری برای بازگشت به حالت اولیه نیاز داریم و 

اگر این زمان طی نشود فوق العاده خطرناک است. شخص دبیر و 

مربیان فهیمی مانند درستکار و رنگرز این درک را از وضعیت دارند 

و خودشـــان در این سطح کشتی و آســـیب دیدند. آنها می دانند 

کشتی گیری که وزن کم کند در دو میدان پشت سر هم و با فاصله 

کم موفق نخواهد شد و آنها می خواهند از کشتی گیرانی که وزن 

کم نمی کنند استفاده کنند. این موضوع هیچ منافاتی با 

علم ندارد و قطعا می تواند 

در دو جا موفق باشند، 

به شرطی که وزن کم 

نکنند. هر کشتی گیری 

درصـــد وزن کم کردنش زیر 3 درصد می تواند بازگردد و بالاتر از 3 

درصد به معنای واقعی خیلی خطرناک خواهد بود. 

حمیدرضا اسکندری
خبرنگارگروهورزش

یگانه عصاری
خبرنگار

اردیبهشت ماه امسال بود که یگانه کرمانی، ستاره بدمینتون ایران در مسابقات 

انتخابی مقام اول را کسب کرد و تنها نماینده ایران برای اعزام به بازی های آسیایی 

شـــد. این شـــادی البته برای او دیری نپایید و طی یک ماه گذشته اعلام شد که 

حضور او در هانگژو منتفی اســـت و این ســـهمیه به یک ورزشکار آقا تعلق یافته. پس از این شوک 

بزرگ و تلاش  ها و پیگیری های او، مجددا اعلام شد که نام کرمانی به لیست مسافران هانگژو اضافه 

شده و او حالا تنها نماینده بدمینتون ایران در بازی های آسیایی در چین است. یگانه کرمانی در 

گفت وگو با »فرهیختگان« از روزهای پرالتهابش برای رسیدن به هانگژو و قرار گرفتن دوباره نامش 

در لیست مسافران بازی های آسیایی گفت. ستاره ای که چند وقتی است بدمینتون ایران را به نام 

او می شناسند و عملکرد خوبش در مسابقات همه را به تحسین وا داشته است. 

طی یک ماه گذشته شوک بزرگی به شما دادند و اعلام شد که به مسابقات آسیایی اعزام نمی شوید. 

از ابتدا قرار بود برای هانگژو یک سهمیه بازیکن خانم داشته باشیم و تا یک ماه پیش با همین روند قرار بود که 

من اعزام شوم اما ناگهان به من خبر دادند که قرار نیست اعزام شوم و یک بازیکن آقا جایگزین من خواهد شد که 

این اتفاق برای من بسیار سخت بود چون دوباره بعد از چهار سال که نفر دوم شده بودم و به جاکارتا اعزام نشدم، 

این اتفاق داشت مجددا برایم تکرار می شد. 

مجددا البته تصمیم به اعزام شما گرفته شد و الان تنها نماینده بدمینتون ایران در هانگژو هستید. 

بـــا پیگیـــری خودم و خانواده ام با هیات بدمینتون و اداره کل ورزش و جوانان اصفهان، آکادمی ملی المپیک و 

وزارت ورزش خدا را شـــکر این اتفاق افتاد که من بتوانم اعزام شـــوم و سهمیه به من بازگشت. خوشحالم که این 

اتفاق افتاد و تلاش هایم بی ثمر نماند. 

مدال آوری در این رشته با توجه به امکانات و سطح رقبای شما خیلی سخت است. پیش بینی شما 

از مسابقات آسیایی در فاصله کمتر از یک ماه تا شروع مسابقات چیست؟

با توجه به اینکه ما هیچ وقت در تاریخ بدمینتون ایران مدال آوری نداشتیم و همچنین با توجه به امکانات و مسابقات 

کمی که اعزام می شویم، سخت است که بتوانیم کسب مدال داشته باشیم اما امیدوارم در سال های آینده بتوانیم 

این اتفاق را هم رقم بزنیم. من هم امیدوارم و تمام تلاشم را می کنم که به عنوان تنها نماینده بدمینتون بهترین 

نتیجه و عملکرد را در مسابقات داشته باشم. 

روند آماده سازی تان چطور بوده؟ با توجه به نبود مسابقه و بازی تدارکاتی، 

چقدر از خودتان و شرایط آمادگی خود راضی هستید؟ 

با وجد اینکه قرار شد من اعزام نشوم -یعنی طی یک ماه اخیر به من خبر دادند که 

اعزام نمی شوم- بعدتر مجددا سهمیه به من بازگردانده شد. تا قبل از 

آن اردوی آماده ســـازی نداشتم. ولی من از سطح آمادگی 

خودم راضی هستم. در شهر خودم اصفهان 

تمرینات خوبی را پشـــت سر گذاشتم و 

خیلی زمان صرف کـــردم چون در این 

چهار سال تمام فکرم این بوده که بتوانم 

در بازی های آسیایی هانگژو کسب سهمیه 

کنم و قطعا برنامه ریزی کوتاه مـــدت و بلند مدت برای حضور در 

بازی های آسیایی داشتم. مسابقاتی را هم با هزینه شخصی شرکت کردم 

و این مورد در کسب سهمیه من نتیجه مثبتی داشت و خداراشکر این 

اتفاق افتاد. حالا امیدوارم بتوانم نتیجه خوبی را کسب کنم. 

 تنها نماینده بدمینتون ایران در بازی های آسیایی در گفت وگو با »فرهیختگان«:
خوشحالم تلاش هایم بی ثمر نماند

ین نتیجه  برای بهتر
و می جنگم در هانگژ

جمشید خیرآبادی در گفت وگو با »فرهیختگان«: در کسب مدال در مسابقات جهانی خوب بودیم، اما در مدال طلا نه

در جهانی صربستان باید ابتدا به دنبال سهمیه باشیم
مهدی منصرف

خبرنگار


